
(H) A R C K É P 

Vadász János 1969-ben kezdte a pályát. Szombat
helyen, a S a v a r i a Múzeumban v o l t gyakornok, a hazai 
múzeumi népművelők induló csapatába tartozott. A 
mára már legendás emlékművé vált szombathelyi nép
művelés-könyvtár szakon tanult , majd beiratkozott az 
E L T E magyar-könyvtár szakára, u tána ugyanott a szo
ciológiát is elvégezte. A közművelődés szinte minden te
rületén dolgozot t , az ifjúsági klubtól a könyvtárig és 
szakszervezeti, önkormányzati művelődési házakig. Pá
lyájának főbb állomásai: Postás-, majd Ferencvárosi 
Vasutas Művelődési Központ. 1989-ben a Közgyűjte
ményi és Közművelődési Dolgozók Szakszervezetének 
alapító kongresszusán - t i tkos szavazással - választották 
meg a szervezet vezetőjének. Ez akkor egy eredményes 
bérharc u t án történt . Kezdeményezéseit, szívós fellépé
sét s o k a n vitatják, ám ez n e m rendíti meg. A z t val l ja , 
hogy kötelességét teljesíti, m i v e l a K K D S Z népes tagsá
gának konkré t megbízatásai alapján cselekszik. Miért is 
küzd tulajdonképpen a K K D S Z és elnöke? 

- A közművelődési, könyvtári, levéltári és múze
u m i szakterület társadalmi elismeréséért do lgozom -
foglalja össze Vadász János . - Azért, hogy e szakmában a 
feladatok mennyiségéhez és minőségéhez mért foglalkoz
tatottság legyen, megfelelő bérrel és jövedelemmel, ga
ranciákkal . 

- A kultuszminiszterek személye változik, az viszont 
állandó, hogy Vadász János mindegyiküket bombázza, fárad-
hatatlanul bírálja, sőt leváltásukat is sürgeti, ha nem bizo
nyulnak a szakszervezet megfelelő partnerének. Felmerül két 
kérdés: az egyik, hogy az állami vezetők ntennyire veszik ko
molyan ezt a harcmodort? A másik, hogy az elég kiszolgálta
tott szakmák kérnek-e ebből az intenzív képviseletből? 

- Igen, hiszen ezzel bíznak meg minke t . Félelmet 
n e m tapasztalok, igaz, egyelőre azt sem, hogy kollégáim 
tudatára ébredtek v o l n a : Magyarország legnagyobb tag
létszámú kuturális szakszervezetét hozták létre. A 19 
ezer fős tagságnak súlya v a n , a több min t 70 %-os tá
mogatot tságból - a m i szintén a legmagasabb - pedig az 
következik, hogy megalapozott követeléseinknek v a n 
ereje. Hozzáteszem, hogy ezzel az erővel nagyon fegyel
mezetten és önmérséklő módon él tünk eddig. Szakszer
vezetünk aggályos módon ügyelt arra, hogy m i n d e n fel
lépésünk törvényekkel alátámasztott legyen! Sokszor 
hívjuk össze n e m csak az elnökséget, h a n e m az országos 
ügyvivői tanácso t és az alapszervezeti t i tkárok 5-600 fős 
grémiumát is. C s a k és kizárólag az ő felhatalmazásukkal, 
a demokra t ikus jogokat és kötelességeket valóban gya
k o r o l v a lépünk fel . Erre két közelmúltbeli példa: május 
végén a készülő kulturális alaptörvényt v i ta t tuk meg a 
lehető legszélesebb körben és a kialakítot t véleményt 

szavazással legitimálta a testület. A z t pedig s o k a n lát-
hatták-olvashatták, a m i k o r negyvenezer aláírással hite
lesített pet íciónkat átadtuk az Országgyűlés e lnökének. 
Ezen az ak tuson korántsem csak én ve t t em részt, a 
szakmák szervezeteinek képviselőivel együtt valósítottuk 
meg. 

- Hosszú idő óta hallunk a készülő törvényekről, il
letve most már csak egy törvényről. Hogy áll ez a munka 
most és miként vesz részt a KKDSZ a törvényelőkészítésben? 

— A z államigazgatási egyeztetéskor és azt köve
tően is m i n d e n lényeges tárgyaláson o t t v o l t a m a Műve
lődési és Közoktatási Minisztériumban. Meghívot tként 
je len kel let t l e n n e m és határozott véleményt is nyilvání
tot tam, hiszen a K K D S Z a kormánnyal szerződéses v i 
szonyban álló szervezetként különleges jogokat szerzett e 
törvény megalkotásánál. 

- Ez nagyon jól hangzik, de vajon a kormány is eny-
nyire komoly partnernek tekinti a szakszervezetet? 

— 1996. mácius 21-én született egy kivételes jelen
tőségű megállapodás. E n n e k lényege, hogy sem a kor
mány, sem a par lament elé n e m lehet anélkül a m i terü
leteinket érintő törvényjavaslatot, intézkedést terjesz
teni, hogy előzetesen a K K D S Z - s z e l ne egyeztették 
vo lna . Ezt a jogot gyakoro l t am a mos tan i törvénykezési 
folyamatban. H o g y m e n n y i múlik a részvételünkön, 
egyáltalán a je lenlétünkön, azt érzékelteti, hogy néhány 
nagyon fontos passzus a szó szer int i utolsó p i l l ana tban 
így került be a törvénytervezet szövegébe. Például: a vá
rosokban és azon felüli sz inten n e m lehet összevonni a 
könyvtárakat más kulturális intézménnyel. Javasol tuk 
még, hogy a törvény mondja k i azt is: m i n d a községek
ben, m i n d a városokban és megyékben közművelődési 
intézményeket - és n e m csupán ún. színtereket! - ke l l 
működtetni. Kezdeményeztünk egy 13 milliárdos többle
tet is, va lamin t készítettünk foglalkoztatási tervezetet. 

A Magya r Művelődési Intézet név szer int i szere
peltetését is szorgalmaztuk, sőt — a törvényszöveg B vál
tozatában - azt javasoltuk, hogy emeljék k i nemzet i i n 
tézményként, akárcsak a M a g y a r N e m z e t i Múzeumot, az 
Országos Széchenyi Könyvtárat , vagy az Országos Levél
tárat. Időközben a kormány elé az A változat került, amely
ben a fent említettek csak részben szerepelnek.) 

— Jó dolog az, hogy egyetlen törvényben zsúfolódik 
össze a négy nagy szakterület szabályozása? 

- N e m jó , a kényszerűség szülte ezt a minisz ter i 
döntést. Már 1996-ban meg kel le t t v o l n a a l k o t n i a köz
gyűjteményi és közművelődési jogszabályokat, de ez -
részben po l i t i ka i , részben költségvetést okokból - n e m 
történt meg. M i nyolc éve mondjuk, hogy nagyon 
hiányzanak az a l apdokumen tumok . Fo lyama tosan te-
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szünk lépéseket a gyorsításért, s megszerveztünk egy 
jóér telmű lobbyt is, hogy legyen ö tven o l y a n országgyű
lési képviselő, a k i sürgősséggel kéri a törvény tárgyalá
sát. A kormány most sürgősséggel nyújtotta be a par la
mentnek, a K K D S Z ezért a kivételes eljárást, azaz a po
l i t i k a i v i t a mellőzését kezdeményezte. 

- A K K D S Z 1989-es megalakulása lényegében egy 
eredményes bérharc következménye volt. Lesz-e még ilyen -
vagyis mi a helyzet a bér-fronton? 

- Kol legáink többsége ma nap i megélhetési gon
d o k k a l küszködik. A kormány a jövő évre 13 % körüli 
inflációt prognosztizál, és ehhez várha tóan legfeljebb 15 
%-os béremelést ajánl meg. Ez persze n e m afféle gáláns 
gesztus, h i szen a már említett , velünk kötöt t megállapo
dásban is kötelezettséget vállalt a reálbér növelésére. Ez
zel az ajánlat tal szemben a K K D S Z bruttó 30 %-ot köve 
tel, amely - az inflációt figyelembe véve - a reálbérek
b e n 15-17 %-os emelkedés lenne . Azért k e l l i l yen ke
ményen foga lmaznunk és fellépnünk, mert az elmúlt 
években a közalkalmazotti bérek - köztük a m i e n k -
legkevesebb 25 %-ot veszítettek vásárlóértékükből. Ál 
láspontunk azonban n e m ruga lmat lan most sem, értel
mes kompromis szumot n e m utasí tunk vissza. 

- N e m irreális ez a követelés? hlaponta halljuk pénz
ügyesek és gazdaságkutatók ijesztgetését, hogy a nagyobb 
arányú béremeléseknek inflációgerjesztő hatásuk lesz, és 
végülis senki sem jár jól. 

- Ezzel a riogatással m i n e m értünk egyet és ra
gaszkodunk követelésünkhöz. 

E n g e m most jobban foglalkoztat , hogy össze 
tudunk-e fogni a többi közalkalmazotti szakszervezettel 
(pedagógus, egészségügyi, felsőoktatási stb.), mert csak 
így tudunk hatásosan fellépni. A Levegő M u n k a c s o 
por t ta l közösen ismét elkészítettük al ternatív 
költségvetési javaslatunkat , amelyben bebizonyítjuk, 
hogy a kívánt béremelés n e m gerjeszt inflációt. A z 
eredményes bérharchoz azt is fontosnak érzem, hogy 
va l amenny i közgyűjteményi és közművelődési szakterü
let, a K K D S Z m i n d e n tagja teljes mellszélességgel álljon 
k i a bérkövetelés mellet t . 

- Manapság sokan féltik az állásukat, számtalan ok
ból passzívak. Van remény a teljeskörű, országos összefo
gásra? 

- Bízom benne. Jó l emlékszem, hogy 1988/89-ben 
ebből példát mu ta t tunk és együtt le tud tuk győzni az 
akadályokat, a kishitűséget. A félelem görcseinek oldá
sát jól szolgálja majd a szakmai törvény is, amely foglal
koztatási garanciát nyújt az a lka lmazo t t aknak és költ
ségvetési forrást a fenntar tóknak. 

Vadász János n e m magányos bozótharcos. A 
K K D S Z 3167 m u n k a h e l y e n v a n je len . A z e lnök n e m 
csak a szakszervezet vezetőtestületeire támaszkodik, ha
n e m fáradhatatlanul járja az országot és közvetlen, nap
rakész információi v a n n a k a négy szakterület ügyes-ba
jos dolgairól. A m i n t mondja, kollegái szeretete és bizta
tása adja a legnagyobb erőt munkájához. 

H Á M O R Y G A B R I E L L A 
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